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Zápis z LXI. řádného zasedání Náčelnictva Junáka  

 
Praha, 16. – 18. září 2011 

Zahájení jednání: pátek 20.30 hodin  
Ukončení: neděle 13.00 hodin 
Počet přítomných s právem hlasovat: 22 

Náčelnictvo bylo usnášeníschopné. 
  

Pátek 16. 9. 2011 
 
Zpráva o registraci 2003 - 2011 

Br. náčelník uvítal přítomné a uvedl jediný materiál pátečního jednání – Zprávu o registraci 
2003 – 2011. Po té předal slovo br. Říhovi-Šípkovi, který zprávu dále prezentoval.  

Z prezentace poměrně jasně vyplynuly některé dlouhodobé trendy např. pokles poměru  

mladších členů ku dospělým členům Junáka, nebo pokles počtu mladších členů v oddílech. 

Diskuze se rozproudila např. ohledně důvodu nárůstu počtu starších roverů, přičemž počet 
členů Junáka v mladším roverském věku klesá, nebo nad statistikami k narůstajícímu počtu 

činovníků a klesající tendenci poměru mezi činovníky a dospělými členy Junáka.  

Br. Dvořák velmi ocenil grafy, které velmi jasně a zřetelně odrážejí fluktuaci členů Junáka 

v souvislosti s věkovými kategoriemi během sledovaného období.  

Br. Baláš na závěr poděkoval br. Říhovi a jeho týmu za velmi dobře odvedenou práci.  

 

Sobota 17. 9. 2011 
 

Schválení programu jednání 

Br. Baláš zahájil jednání a seznámil členy NJ s jeho programem. Zároveň seznámil členy NJ 
s návrhem na změnu programu – přesun bodu Strategie Junáka do roku 2022 tak, aby byl 

projednán do 18. hodiny. Dále podal návrh na stažení bodu Disciplinární řád a to v souvislosti 
s projednáváním novely Obč. zákoníku v PČR a jeho pravděpodobného dopadu na vnitřní 
předpisy Junáka. Po té NJ program tak, jak byl navržen, schválilo.  

 
 

Plán činnosti NJ 

Br. Tarant uvedl materiál. Plán vychází z plánů jednotlivých pracovních skupin (PS) vzešlých 
z minulého zasedání NJ.  

Jako základní si NJ určilo tyto priority: 
- Naplnění usnesení XIII. VSJ  

- Příprava dlouhodobé strategie Junáka  

 



Vedoucí či zástupci jednotlivých PS se po té postupně vyjádřili k plánům svých skupin, 
informovali členy NJ o úpravách či změnách nebo o doplnění PS o nové členy, popř. si od NJ 

vyžádali vyjádření ohledně cílů či formy výstupu práce PS.  

NJ schválilo Plán činnosti náčelnictva Junáka pro roky 2011-2014 a určilo priority jeho 

naplňování. 

 

 

Komunikace NJ 

Ses. Měřínská uvedla a provázela prezentací PS NJ pro komunikaci, která se zabývala 

možnostmi komunikace a prezentace práce NJ členům Junáka. 

Kromě pravidelných informací publikovaných formou zápisu z jednání NJ ve webové 
spisovně Junáka a medailonků jednotlivých členů Junáka na skautské Křižovatce budou na 

tamtéž v sekci NJ doplněny informace o jednotlivých PS NJ, jejich složení, cílech a aktuální 
náplni práce. 

Jedním z úkolů PS NJ pro komunikaci budou též pravidelné články na skautské Křižovatce ve 
zprávách, které budou reflektovat dění na jednotlivých jednáních NJ. 

 

 

Novela Statutu SOS – 1. čtení 

Br. Pilnáček uvedl materiál a zrekapituloval připomínky, které zazněly na minulém jednání 
NJ při projednávání tezí statutu.  

Po té NJ přistoupilo k postupnému projednávání změn dle návrhu. Většina navrhovaných 

změn směřovala ke sladění Statutu SOS s Organizačním řádem Junáka, který vstoupil 
v platnost později než současný statut. Ke změnám se vyjadřoval také br. Kubec-Saddám, 
předseda Rady SOS, který byl na projednávání tohoto bodu přítomen jako host.  

NJ schvaluje novelu Statutu SOS v prvním čtení a ukládá navrhovateli připravit tuto 

novelu po zapracování připomínek do 2. čtení.  

 

 
Školení - strategie 

Br. Dvořák připravil pro členy NJ školení na téma Tvorba strategie, která zahrnovala způsoby tvorby 
strategií, jejich druhy a způsoby využití.  
 

 
Zpráva VRJ 

Br. Výprachtický uvedl materiál. Doplnil informace k programu OP VK, kde Junák bohužel 

s předloženým projektem neuspěl. MŠMT v září vyhlásilo další výzvu; na základě 
podrobného vyhodnocení z minula, které máme k dispozici, zkusí Junák podat nový projekt.  

Na dotaz br. Baláže doplnil br. Výprachtický informace k objektu Celnice, Praha 7 – 
zrekapituloval historii objektu (jedná se o nemovitost získanou od Fondu dětí a mládeže) a 
připomněl dlouhodobý zájem VRJ získat pro Junáka (ústředí) vlastní sídlo v Praze. Zde se 

podařilo získat příslib dotace ze Zelené úsporám, které budou po přidání vlastních zdrojů 
využity k zateplení objektu. Následně proběhne během cca 5 let (dle finančních možností) 

jeho postupná rekonstrukce, po níž bude objekt sloužit jako zázemí okresu Praha 7 a ústředí 
Junáka.  

Poměrně živá diskuze se rozproudila kolem projektu Časopis pro rodiče; projekt iniciovala 

předchozí PS NJ pro časopisy, formou výzkumu byl konzultován s vedoucími oddílů a bude 



financován v rámci ERD (Evropský rok dobrovolníka) popř. z úspor v rámci TDC. NJ si na 
příští jednání vyžádalo doplnění hodnotících kritérií projektu.  

Členové NJ dále vznesli dotaz ohledně jednání o skautské prodejně v Brně, odkud přišlo již 
několik nabídek. Starosta problematiku řeší ve spolupráci s BRJ. 

Na dotaz ke kontrole objektů získaných od FDML br. starosta uvedl, že kontroly doposud 
nekontrolovaných objektů proběhnou během příštího roku a provozovatele objektů bude KÚJ 
včas informovat.  

Závěr tohoto bodu byl věnován diskuzi k rozhodnutí o hromadné změně nastavení časopisů 
pro jednotlivé věkové kategorie prostřednictvím skautIS.  

 
 

Složení VRJ 

Br. Výprachtický představil br. Pavla Trojánka, důvodem změny je především členství br. 
Vaňka (dosavadního zahraničního zpravodaje) v Evropském skautském výboru a s tím 

související střet zájmů a dále jeho pracovní vytížení ve funkci místostarosty Junáka.  
Br. Trojánek bude funkci vykonávat jako dobrovolník.  
NJ po té jmenovalo volební komisi ve složení – br. Přidal-Chrosťa, br. Pilnáček-Krišot a ses. 

Olléová.  
Následně proběhly volby a volební komise oznámila výsledky hlasování.   

Náčelnictvo Junáka jmenuje br. Pavla Trojánka – Tee-peeho členem Výkonné rady Junáka. 
 

 

Roční plán VRJ 

Br. Výprachtický uvedl materiál a doplnil, že se jedná o operativní vyhodnocení ke konci 
srpna, finální zhodnocení bude předloženo na prosincové NJ.  

Plán má dvě části – jednak textovou se souhrnem priorit VRJ (Strategické priority, výročí 100 
let, Strategie Junáka) a vlastní plán v přiložené tabulce. 

Br. starosta na dotaz doplnil informace k aktuálnímu stavu projektů Členská karta, Energie a 

optimalizace BÚ, na kterých se v současné době s různou intenzitou pracuje s tím, že výstupy 
budou předloženy NJ.  

Po té NJ přistoupilo k hlasování s tím, že v plánu budou zohledněny drobné připomínky, které 
členové NJ vznesli.  

Náčelnictvo Junáka schvaluje Roční plán práce Výkonné rady Junáka na rok 2011 – 

2012. 

 

 

Zpráva Kmene dospělých 

Br.  Slavomil Janov za asistence ses. Kaprálkové informoval NJ o aktivitách, jimiž se KD 

podílí na oslavách 100 let, mnohých z nich se mohou účastnit i další věkové kategorie.  

- Drákulovina (darování 100 litrů krve); 

- Expedice Everest – vystoupat jakkoli na 9 tisícimetrových vrcholů v ČR a z každého snést 
dolů kilo odpadků; 

- celoroční hra Rychlé šípy v Africe – v Praze na území památkové rezervace – místa se 

skautskou historií.  
Pouze tři akce jsou jen pro členy KD – národní jamboree KD, Konference středoevropského 

regionu ISGF a rozšíření krojové výbavy KD (trička a pro chladnější počasí fleesová mikina).  
 

 



Zpráva o hospodaření 2010  

Br. Slunéčko uvedl materiál.  Byl předložen ve standardním formátu, obsahuje čísla a 

příslušné komentáře. Dále dal prostor pro dotazy a připomínky.  

Následně br. Slunéčko odpověděl na dotazy ohledně obsahu a meziročních změn 

(poklesu/nárůstu) některých položek.  

Po té NJ přistoupilo k hlasování o navrženém usnesení.  

Náčelnictvo Junáka schvaluje zprávu o hospodaření ústředních orgánů za rok 2010.   

 

 

Skautská telefonní síť 

Br. Slunéčko uvedl materiál, který navazuje na červnové projednávání této problematiky v 
NJ, kdy bylo odloženo stanovení výše poplatků. V červnu NJ schválilo zahrnutí poplatků do 

členských příspěvků.  

Poplatky by v  průběhu dvou let měly pokrýt předpokládané náklady na projekt, tj. se 

v prvních dvou letech nepředpokládá ziskovost projektu.  

Poplatek se technicky skládá ze dvou částí – roční poplatek za členství v STS (správa STS, 
rozvoj systému) a vstup do STS (je administrativně nejkomplikovanější).  

Následná diskuze se týkala, kromě nastavení výše poplatku, předevš ím předpokládaných 
mzdových nákladů, návratnosti projektu a výše poplatku v případě více než jedné SIM karty na 
osobu. 

Hlasování o výši poplatku je součástí bodu Rozpočet 2012.  

 

 

Změna rozpočtu 2011  

Br. Tarant uvítal ses. Horovou-Verču a br. Bendu-Hurona, vedoucí a hospodáře českého 
kontingentu na WSJ 2011. Ses. Horová seznámila členy NJ prostřednictvím krátké prezentace 

s průběhem WSJ 2011.  

Br. Baláš poděkoval ses. Horové a celému přípravnému týmu za odvedenou práci a 
reprezentaci Junáka.  

Po té NJ přistoupilo k projednání navrhovaných změn rozpočtu, jejichž schvalování na 
červnovém zasedání pozastavilo z důvodu nedostatečných podkladů.  

Br. Slunéčko uvedl materiál, který byl doplněn dle požadavků NJ. Důvody pro navrhované 
změny zůstávají v platnosti.   

Ad navýšení dotace výpravy na jamboree – ses. Horová a br. Benda podrobně objasnili 

důvody, které vedly k výsledné ztrátě, kterou kromě kurzových rozdílů způsobily nejasnosti a 
následné nutné změny ve způsobu dopravy na místo konání WSJ.   

K navrhovanému navýšení rozpočtu SP Personalistika (mzdové náklady) a některých položek 
v rámci provozu ústředí (jejich vrácení na původní úroveň) žádné dotazy nebyly.  

Po té NJ přistoupilo k hlasování o navrženém usnesení.  

NJ schvaluje změnu rozpočtu Junáka na rok 2011. 

 

 

Rozpočet 2012 

Br. Slunéčko uvedl materiál. NJ by se mělo vyjádřit k základním parametrům nastavení 

rozpočtu, které se týká hlavně dvou položek – rozdělení dotací a členských příspěvků.  

Zásadní otázkou samozřejmě je výše dotací ze státního rozpočtu pro příští rok – stát se snaží 

šetřit, což může mít dopad i na dotace.  



Diskuze k výši členských příspěvků se týkala zejména otázky, zda a jak navýšit rozdíl mezi 
členskými příspěvky pro odběratele časopisů a neodběratele časopisů.  

Br. Slunéčko objasnil, z čeho rozdíl ve výši příspěvků vychází – na náklady na výrobu obsahu 
časopisu přispívají všichni členové Junáka; ti, kdo časopis neodebírají, neplatí tisk, balení a 

distribuci. Po té NJ orientačně hlasovalo a většina přítomných se vyjádřila ve prospěc h 
navrhovaného usnesení.  

Diskuze k usnesení ohledně stanovení poplatku STS – tématem se členové NJ zabývali 

v samostatném bodu programu (viz výše). Po krátké debatě NJ odhlasovalo ukončení diskuze 
k problematice. 

Stanovení maximální výše  odvodu pro VOJ – k tématu nebyly žádné dotazy ani 
připomínky, výše max odvodů zůstává stejná jako v minulých letech.  

Diskuze k příspěvku do FNJ – k tématu nebyly žádné dotazy ani připomínky, výše odvodu 

zůstává stejná jako v minulých letech. Jednotky mohou nyní nově žádat i o nevratné 
příspěvky a využít je na nákup pozemků.  

Diskuze k rozdělení dotací 

Br. Horný vznesl dotaz, zda bylo by (technicky) uskutečnitelné dotace, které jdou na 
vzdělávání, distribuovat přímo na střediska? – vysvětlení: nechat na středisku, aby dotovalo 

své členy dle vlastního uvážení, podle toho, zda potřebuje posílit rádce, vedoucí, … peníze by 
šly za těmi, kteří se mají vzdělat a nikoli za těmi, kteří vzdělávají.  

Výstupem poměrně živé diskuze na toto téma je zadání PS NJ pro vzdělávání, aby ve 
spolupráci s PS NJ pro rozpočet, odborem pro vzdělávání činovníků a hospodářským 
zpravodajem připravila k této problematice materiál.  

Br. Dvořák seznámil členy NJ s návrhem PS NJ pro rozpočet – krátit plošně všechny kapitoly 
rozpočtu (kde to dává smysl).  

S tímto projevili, zvláště v oblasti vzdělávání, nesouhlas jak br. Slunéčko a br. Výprachtický, 
tak i br. Baláš s tím, že Junák má určité priority a s ohledem na ně by NJ mělo říci, které 
projekty chce finančně krátit.  

Z další diskuze vyplynul požadavek členů NJ, aby byl rozpočet na prosincové NJ předložen 

„projektově“ v případech, kde je to možné, nebo ve formě, ve které se budou orientovat i 
laici. Na podobě rozpočtu se bude podílet PS NJ pro rozpočet.  

Na prosincové NJ předloží hospodářský zpravodaj rozpočet ve dvou variantách – dle návrhu 
VRJ a plošně krácenou variantu (s komentáři VRJ).  

Po té NJ přistoupilo k postupnému hlasování o navržených usneseních.  

Náčelnictvo Junáka schvaluje pro rok 2012 odvod členských příspěvků pro Junáka 

(jako celek) ve výši  

 220 Kč na člena s odběrem spolkového časopisu,  

 180 Kč na člena bez odběru spolkového časopisu.  

Náčelnictvo Junáka stanovuje výši odvodu z členských příspěvků za členství ve Skautské 

telefonní síti ve výši 250 Kč. 

Náčelnictvo Junáka stanovuje maximální výši odvodu z členských příspěvků na rok 

2012 pro vyšší organizační jednotky ve výši 120,- Kč na člena. 

Náčelnictvo Junáka stanovuje, že příspěvek do Fondu nemovitostí Junáka z odvodů 

z členských příspěvků činí 10,- Kč na člena. 

 

 

 



Strategie Junáka do roku 2022  

Br. Dvořák formou prezentace seznámil členy NJ s výstupy jednání náčelníků, VRJ a skupiny 

NJ k tvorbě dlouhodobé strategie Junáka.  

 

 

Neděle 18. 9. 2011 

 

Usnesení XIII. VSJ  

Br. Baláš uvedl materiál – usnesení jsou rozdělena do tří skupin a) procesní, se kterými není 

třeba pracovat, b) usnesení VSJ, která úkolují NJ – usnesení pokrývají náplně práce PS NJ; 
skupina pro komunikaci by měla členy Junáka informovat, že se na nich pracuje, c) usnesení, 
kterými se VSJ nezabýval, ale je třeba členy Junáka informovat, jak se jimi bude zabývat NJ.  

Po té NJ přistoupilo k postupnému procházení jednotlivých usnesení b) s tím, že příslušná PS 
informovala, jakým způsobem usnesení chce naplnit (viz PS NJ na skautské Křižovatce 

v sekci NJ). 

V další části projednávání se NJ zabývalo usneseními ze skupiny c) a práci na jejich naplnění 
zadalo buď VRJ nebo odpovídající PS NJ  s tím, že je třeba navrhovatele usnesení do konce 

roku informovat o tom, jak se NJ rozhodlo s návrhem naložit.  

NJ projednalo usnesení XIII. VSJ a usnesení sněmů VOJ a dohodlo se na dalším 

postupu při jejich naplňování.  

 

 

Průzkum ke skautské stezce  

Br. Kupka uvedl materiál. Stezka byla představena v roce 2008, tj. už tři roky „běží“. Proto je 

v plánu během skautského roku 2011/12 udělat rozsáhlý průzkum, který by da l žádoucí a 
vypovídající informace o používání stezky. Průzkum se zamýšlen jako reprezentativní, tj. 
takový, aby se jeho výsledky daly vztáhnout na celý zbytek organizace.  

NJ se seznámilo se záměrem průzkumu ke skautské stezce a připomínkovalo jeho 

obsahovou podobu. 

 
 

Roverský program 

Ses. Měřínská uvedla materiál – NJ by se mělo vyjádřit k aktuálnímu stavu přípravy 
roverského programu, připomínkovat ho a vyjádřit souhlas s jeho realizací.  

Následná diskuze se týkala smyslu odborek v roverské věkové kategorii a rozdílu mezi 
odbornými zkouškami a výzvami.  

Br. Horný vznesl dotaz ohledně metodické podpory – vyvážení pozice roverů v rámci 

střediska (vlastní program x pomoc středisku).  
Dle br. Kupky je toto ukotveno jednak v roverském programu (součástí roverského programu 

je činnost u oddílu) a jednak v kritériích HK střediska (fungující RK).  

NJ schvaluje rámcovou podobu roverského programu a ukládá VRJ realizovat 

zamýšlené programové nástroje se zohledněním připomínek vzešlých při projednávání v 

NJ. 

 

 

 
 

 



Ukotvení kategorie předškoláků 

Br. Kupka uvedl materiál – předškoláci už nyní při mnohých oddílech působí a hrají v nich 
dobrou roli jak v podchycení budoucích nováčků k vlčatům a světluškám, tak v rozšíření 

skautské výchovné nabídky vzhledem k místní poptávce.  
Na rozpracování této problematiky se již delší dobu pracovalo na základě zadání zpravodaje 

pro program a pod oponenturou Metodické skupiny NJ pro program. V současné době se téma 
stává prioritou a vytvořený rámec předškoláků a k materiálu by se mělo vyjádřit NJ. 
 

Diskuze se týkala především osobních zkušeností členů NJ s touto věkovou kategorií, které 
vyvracely obavy ohledně další „životnosti“ těchto dětí v oddílech a v Junáku, a navrhovaného 

názvu „Benjamínci“ (vyvolává nežádoucí asociace, žádná symbolika), se kterým část členů 
NJ projevila nesouhlas. 
Členové NJ si dále vyžádali více informací ohledně právního zajištění této věkové kategorie.  

Z výše uvedených důvodů NJ přistoupilo k hlasování o protinávrhu k původnímu usnesení.  

NJ připomínkovala základní rámec ukotvení výchovné kategorie předškoláků (5-7 let, 

předškolní věk až první třída) v organizaci a ukládá VRJ po zapracování těchto 

připomínek předložit NJ ukotvení výchovné kategorie ke schválení a následně vytvořit 

pro tuto výchovnou kategorii programovou a metodickou podporu a zajistit je jí 

integraci do organizační struktury Junáka.  

 

 
Stanovy Junáka 

Členové NJ vyslechli a shlédli prezentaci br. Řeháka - Špalka na téma Stanovy Junáka a 
vzájemné postavení ústředních orgánů v Junáku. 

 

 

Rodinný skauting 

Br. náčelník po dohodě s br. Horným materiál stáhl, neboť VRJ připravuje na prosincové 
zasedání obsáhlejší materiál na toto téma.  

 

 
Na závěr jednání NJ proběhla krátká rekapitulace úkolů uložených během jednání.  

 
 
Po té br. Baláš ukončil 61. řádné zasedání NJ, poděkoval přítomným za účast a popřál všem 

šťastnou cestu domů.  
 

        
 
 

 
 

 
Zapsala: Lenka Šablová  
 

Schválil: Marek Baláš 


